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Journal nr.: 

007929-2011 
Sag nr.  79 
 
 
Budgetopfølgning pr. 30. juni 2011 

Lovgrundlag: Lov om Kommunernes Styrelse § 40. 
 

Sagsfremstilling: Fagområderne har i samarbejde med Budget og Analyse foretaget en budget-
opfølgning pr. 30. juni 2011 for Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalgets samlede 
driftsområde. 
 
Budgetopfølgningen resulterer i forslag til egentlig tillægsbevilling på 623.000 
kr. i 2011 til Kulhusfærgen. Driften af færgen hører under TME-udvalget men 
da ny driftsaftale m.v. er afgjort uden for udvalget, foreslås stillingen til tillægs-
bevillingen oversendt til Økonomiudvalget.   
  
Overførsler på 251.350 kr. mellem øvrige udvalg består af:  
Rosariet i Gerlev: Der overføres 49.000 kr. fra Teknik-, Miljø- og Erhvervsud-
valget til Kultur-, Fritid- og Idrætsudvalget vedrørende driften af Rosariet i Ger-
lev i 2010.  
Frederikssund kommune modtager indbetaling fra fonden for træer på halvde-
len af regningerne til gartnerarbejder i Rosariet. I 2010 var der gartnerarbejder 
for 367.972 kr., hvilket skulle have givet fondsbetaling på 183.986 kr.  
Kommunen modtog imidlertid kun fondsbetaling på 134.963 kr., da 49.023 kr. 
blev bogført i 2009, hvor området lå under Teknik-, Miljø- og Erhvervsudval-
get.  
I 2010 blev området overflyttet til Kultur-, Fritid- og Idrætsudvalget.  
I forbindelse med denne budgetopfølgning overføres derfor 49.000 kr. til Kul-
tur-, Fritid- og Idrætsudvalget. 
 
Kompetenceudviklingsmidler: Der overføres 26.100 kr. til Vej og Park som 
udmøntning af central pulje afsat til pulje til kompetenceudvikling fra Økonomi-
udvalget 
 
Seniorinitiativer: Der overføres 19.250 kr. til Vej og Park som udmøntning af 
trepartsmidler afsat til seniorinitiativer fra Økonomiudvalget. 
 
Særtilskud til FETC: Der ydes et særtilskud til FETC på 400.000 kr. i 2011. 
Heraf foreslås 145.000 kr. dækket inden for politikområdet Erhverv og Turisme 
under TME-udvalget. De resterende 255.000 kr. tilføres fra Økonomiudvalgets 
område. I lighed med Kulhusfærgen foreslås at udvalget undlader stillingtagen, 
men oversender sagen til Økonomiudvalget. 
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Øvrige omplaceringer: Herudover foretages der følgende omplaceringer in-
den udvalgets eget område. 
 
Der overføres 69.000 kr. til fkt. 00.52 Miljøområdet fra fkt. 00.22 Jordforsy-
ning:  
Som følge af fejl i kommunens bogføring af tilskud fra Miljøstyrelsen 
er miljøområdet ikke blevet godtgjort for ekstraordinær indsats vedrørende 
miljøgodkendelser af husdyrbrug.  
Det er vurderingen at der er råderum inden for jordforsyningsbudgettet til at 
kunne kompensere miljøområdet ved en omplacering af budget fra dette om-
råde. 
 
Der overføres 169.000 kr. fra slidlagspuljen til Vej og Parks budget som kom-
pensation for ekstraordinære udgifter til vintervedligeholdelse for 2010, der 
delvist blev overført til Vej og Parks budget for 2011. Kompensationen er tidli-
gere aftalt i forbindelse med overførselssagen.  
 
Der overføres 50.000 kr. til Frederikssund Havn fra politikområdet Erhverv og 
Turisme til dækning af et forventet merforbrug i 2011, der primært skyldes 
at vedligeholdelsesudgifterne til havnen er steget i forhold til det meget lave 
niveau i 2010.  I 2012 forbedres havnens budget af overførsler fra 2010 på 
48.000 kr. Det er vurderingen, at havnens budget fra 2013 og fremefter skal 
opjusteres for at kunne dække udgifter til den løbende vedligeholdelse. 
  
Omplaceringer fra drift til anlæg:  
Der foreslås omplaceret 2.000.000 kr. af puljen til hovedvedligeholdelse til 
anlæg. Beløbet skal anvendes til udgifter ved renovering af tagkonstruktionen 
på Falkenborgskolen.  
I forbindelse med ombygningerne på Falkenborgskolen er Kommunale byg-
ninger og ejendomme blevet opmærksom på både skimmel og svamp i spær-
konstruktionen p.g.a. utætte ovenlysvinduer og at hele konstruktionen bar 
præg af at der tidligere havde været et husbukkeangreb og dette var stadig 
aktivt i mindre omfang.  
Konklusionen var at tagkonstruktionen var i ringe stand og burde renoveres. 
Samlet set ventes renoveringen at koste 3,7 mio. kr., hvoraf 1,7 mio. kr. dæk-
kes af kommunens selvforsikringsordning og de øvrige 2 mio.kr. dækkes af 
hovedvedligeholdelsespuljen.  
  
Øvrige bemærkninger: 
Forbrugsrapporten pr. 30. juni 2011 viser for udvalgets aktivitetsområder et 
samlet netto-forbrug (udgifter – indtægter) på 30,1 mio. kr. i forhold til netto-
budgettet på 75,4 mio. kr., hvilket svarer til en forbrugsprocent på 39,9%. Med 
et lineært forløb af nettoforbruget over året ville forbrugsprocenten være på 
50,0% efter 6 måneder, svarende til et nettoforbrug på 37,7 mio. kr.  
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Det tilsyneladende lave nettoforbrug kan forklares ved at Vej og Park har ind-
tægtsført langt hovedparten af indtægterne for 2011 på nuværende tidspunkt, 
hvilket reducerer nettoforbruget i forhold til en mere jævn fordeling af Vej og 
Parks indtægter over året. Budgetopfølgningen indikerer at der er god over-
ensstemmelse mellem udvalgets samlede budgetramme og det forventede 
nettoforbrug for 2011.    
 
På parkeringsområdet pågår en afdækning af økonomien i 2011. Der er på 
nuværende tidspunkt i 2011 udskrevet få parkeringsafgifter, mens der er usik-
kerhed om størrelsen af udgifterne til beredskabets rundering og Ålborg Nords 
administration af udskrivningen af parkeringsafgifter. 
 

Bevilling: Budgetopfølgningen pr. 30. juni 2011 har resulteret i omplaceringer mellem 
udvalg for 251.350 kr. og egentlige tillægsbevillinger for 623.000 kr.   
Det foreslås, at TME-udvalget tager stilling til omplaceringer mellem udvalg for 
-3.650 kr.  
Tillægsbevilling for 623.000 kr. og øvrige omplaceringer for 255.000 kr. over-
sendes til Økonomiudvalgets stillingtagen.  
Der foreslås omplaceret 2.000.000 kr. af puljen til hovedvedligeholdelse til 
anlæg i forbindelse med renovering af Falkenborgskolens tag.  
Der søges samtidig meddelt anlægsbevilling på 2 mio. kr. hertil. 

Økonomiske og perso-
nalemæssige bemærk-

ninger: 

Tillægsbevillinger for i alt 0 kr. for 2011, som formindsker/forøger kassebe-
holdningen.  
 

Indstilling: Direktøren for Arbejdsmarked, Erhverv og Teknik indstiller, at Teknik-, Miljø- 
og Erhvervsudvalget anbefaler Økonomiudvalget og Byrådet, at: 

1. Omplaceringer fra andre udvalg på i alt -3.650 kr. godkendes.  
2. Oversender stillingtagen til bevillingsændringer vedrørende Kulhus-

færgen og ekstraordinært tilskud til FETC til Økonomiudvalget.  
3. Overføre 2 mio. kr. fra drift (hovedvedligeholdelsespuljen) til anlæg til 

renovering af Falkenborgskolens tag og meddele anlægsbevilling på 2 
mio. kr. hertil.    

 

Tidligere beslutninger:  

Beslutninger: Anbefales. 

Bilag: 110630 forbrugsrapport - Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget 
2011-06-30 Noter til forbrugsrapport - Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget 
 

http://www.frederikssund.dk/media(13233,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13230,1030).pdf
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Journal nr.: 

016140-2011 
Sag nr.  80 
 
 
Besparelsesforslag på budget vejbelys-
ning samt evt. besparelse ved udskift-
ning til LED 

Lovgrundlag:  

Sagsfremstilling: På udvalgsmødet den 15. august 2011, sag nr. 75, Teknik-, Miljø- og Er-
hvervsudvalget i forlængelse af behandling af sag nr. 75, at administrationen, 
Vej, Trafik og Affald skulle undersøge økonomiske konsekvenser ved en alter-
nativ udskiftning af lyskilder til  LED-armatur. 

Baggrund 
I forbindelse med budgetvedtagelsen for 2011, vedtog TME at indarbejde be-
sparelse på vejbelysningen. Samtidig blev det besluttet at metoden til at opnå 
besparelsen var, at gennemføre slukning af vejbelysningen i 10 uger, uge 23 
til uge 33. Besparelsen er indarbejdet i budget 2011 med kr. 200.000,-, stigen-
de til kr. 410.000,- de efterfølgende år.  
 
Ændringerne blev drøftet med politiet og Dong, med henblik på at fastslå det 
nødvendige investeringsniveau til at kunne foretage omstillingerne og til at 
sikre færdselssikkerhedsmæssig minimumsbelysning over signalanlæg og 
fodgængerfelter. 
Investeringsomkostningerne blev af Dong vurderet til 1.500.000,- kr. 
 
Efter budgettets vedtagelse bad administrationen Dong Energy om konkret og 
bindende pris på arbejdets gennemførelse. I den sammenhæng ændrede 
Dong deres estimat og fremsendte et bud på 2.800.000 kr. 
 
På udvalgsmødet den 15. august 2011, forelagde administration et alternativt 
forslag til metode for besparelse. Forslaget indebar, at Frederikssund Kommu-
ne ikke skal foretage en anlægsinvestering.   
 
Med hensyn til udskiftning af eksisterende 3107 lyskilder (1-pulverrør og kvik-
sølv) til LED lyskilder medfører en investering, som alene for nye armaturer er 
på minimum 15.535.000,00 kr. Hertil må påregnes en investering til udskiftning 
af master, da det ikke er givet, at alle eksisterende master er egnet til nye ar-
maturer.  
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Endvidere kan det oplyses, at udskiftningen af de nævnte lyskilder ikke nød-
vendigvis resulterer i strækninger udelukkende med LED-enheder, og der kan 
derfor på grund af de forskellige typer af lyskilder på en vejstrækning, blive en 
uensartet belysning som kan opleves æstetisk og trafikalt uhensigtsmæssig.  
 
Administrationen vil derfor anbefale alternativ 2 for begrænset udskiftning til 
LED, hvilket giver en begrænset kapital binding i vejbelysning. 
 
Alternativ 1: Udskiftning til kompaktlysrør 
Forslaget omfatter udskiftning af eksisterende 1-pulverrør og kviksølv lyskilde 
til kompaktlysrør/metalhalogen, samt reducering af lyseffekten på underordne-
de veje og boligveje. Det  er vurderet, at reduceret lyseffekt ikke vil medføre 
større serviceforringelser end det oprindelige forslag.  
 
Udskiftningen af lyskilderne vil medvirke til en besparelse på ca. 740.000 kr/år, 
når den samlede udskiftning af i alt 3107 lyskilder er foretaget og den totale 
besparelse er vurderet at opnås i 2014 under forudsætning  af at arbejdet 
igangsættes i efteråret 2011. 
 
Alternativ 2: Udskiftning til LED 
Administrationen har i samarbejder med DONGenergy analyseret muligheden 
for at udskifte lyskilder af typerne 1-pulverrør og kviksølv på Trafikveje til LED. 
Dette udskiftning af 459 stk. af i alt 3107 lyskilder. 
 
DONGenergy oplyser at udskiftning til LED lyskilde koster 5.000 kr. pr. enhed, 
og det giver en besparelse i forbrug af energi på 30 % i forhold til almindelig 
lavenergi lyskilde. Udskiftningen af de nævnte lyskilder kræver en anlægsin-
vestering på 2.295.000 kr. for de 459 enheder og giver en besparelse på ca. 
50.000 kr./år i forhold til en traditionel lyskilde. Ved en simpel afskrivning kan 
anlægsinvesteringen forrentes på 45 år eksklusiv rente. 
 
Da udskiftningen af de 459 enheder ikke nødvendigvis giver strækninger med 
sammenhængende LED-enheder, er der også arbejdet med supplerende ek-
sempel på sammenhængende strækninger, at udskifte lyskilder til LED, på 
følgende trafikveje: 
 
1-Slangerup – Brobæksgade/Kirketorvet/Strandstræde 
 antal enheder  45 stk. 
 
2-Frederikssund – Færgevej 
 antal enheder  46 stk. 
 
I vurderingerne er også indgået det forhold, at det kan være nødvendigt at 
udskifte masteenheder, idet de eksisterende ikke egner sig til LED-armaturer 
og derfor skal der indregnes udgift til denne udskiftning i anlægsinvesteringen.  
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Nøgletal for Alternativ 1: 
Anlægsinvestering 0 kr. 
Antal lyskilder som ændres:  3.107 stk. 
Maximal årlig besparelse: 740.000 kr. år (fra 2014) 
(årlig besparelse i 2012 anslås at være 230.000 kr.) 
 
Nøgletal for Alternativ 2: 
Anlægsinvestering 2.295.000 kr. 
Antal lyskilder som ændres:  459 stk. 
Maximal årlig besparelse: 50.000 kr. år (fra 2012) 
 
I forlængelse til Alternativ 2, supplerende eksempel på økonomisk overslag på 
sammenhængende strækninger ved udskiftning af lyskilder til LED. 
 

Veje Omkostningerne 
ved udskiftning til 
LED, incl. master 
og kabellægning.   

Besparelser 
i forhold til 
traditionel 
løsning 

Brobæksgade/Kirketorvet/Strandstræde 711.000 kr. 4.500 kr. 
Færgevej 489.000 kr. 4.600 kr. 

 
Vurdering 
 

-      Udskiftning af eksisterende 1-pulverrør og kviksølv lyskilde til kom-
paktlysrør, samt reducering af effekt på underordnede veje og bolig-
veje, vurderes at være mest økonomisk fordelagtig for Frederikssund 
Kommune. 
 

-      Udskiftning af 459 stk. 1-pulverrør og kviksølv lyskilde til LED vil med-
føre en  blanding af forskellige lystyper og lyskilder på trafikveje.  

 
-      Udskiftning af 1-pulverrør og kviksølv lyskilde til LED på sammen-

hængende strækninger viser et bedre image for Frederikssund 
Kommune, som  grøn Kommune. 

 

Bevilling:  

Økonomiske og perso-
nalemæssige bemærk-

ninger: 

Budget og Analyse oplyser, at der ved budgetvedtagelsen for 2011 blev be-
sluttet en besparelse på 0.4 mil kr. vedrørende gennemførelse af slukning af 
vejbelysning og 0.3 mil kr. vedrørende vandløb som endnu er uudmøntet, 
samtidigt er der afsat 1.5 mil kr. til anlæg vejbelysning.  
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Indstilling: Direktøren for Arbejdsmarked, Erhverv og Teknik indstiller, at Teknik-, Miljø- 
og Erhvervsudvalget anbefaler over for Økonomiudvalget og Byrådet, at:  

1. Der indgås aftale med DONG-energy om udskiftning af 3107 lyskilde 
til energibesparende lyskilder. Samtidigt foreslår administrationen, at 
der sammen med DONG identificeres mulige/en eller flere strækninger 
for LED belysning. 

2. Det oversendes til Budget forhandlingen at tage stilling til om de afsat-
ter  anlægsmidler på vejbelysning, kan anvendes til etablering af en el-
ler flere strækninger for LED belysning.  

 

Tidligere beslutninger:  

Beslutninger: Det besluttes, at der indgås aftale med DONG-energy om udskiftning af 3107 
lyskilde til energibesparende lyskilder, idet udskiftning på Færgevej udskydes 
til en fremtidig forventelig renovering.  
 
Desuden anbefaler udvalget, at der i forbindelse med budgetarbejdet afsættes 
et rammebeløb i 2013 på 500.000,- kr. til udskiftning af belysning til LED i 
forbindelse af vejrenoveringer, eksempelvis Færgevej. 
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Journal nr.: 

013039-2011 
Sag nr.  81 
 
 
Markedsprøvning indenfor Vej og Park 
- Valg af udbudsform og kriterier 

Lovgrundlag: EU lovgivningen og den nationale lovgivning 
 

Sagsfremstilling: Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget har besluttet, at markedsprøve relevante 
områder inden for Vej og Park’s driftsområde, samt indenfor en række institu-
tioner. 
 
I forhold til den vedtagne udbudskalender, skal udvalg og Byråd i denne fase 
tage stilling til: 
 

• Omfanget af udbuddet  
• Opdeling af udbuddet i delaftaler eller ikke.  
• Udvælgelseskriterierne – både de finansielle og de tekniske  
• Evt. mindstekrav til udvælgelseskriterierne og niveau herfor  
• Antal af prækvalificerede virksomheder – per delaftale  
• Kriterier for at udvælge de bedst egnede, hvis der er flere egnede virk-

somheden end det fastsatte niveau.  
• Kontraktperiode 

 
Der har været foretaget en vurdering af hvilken udbudsform der er bedst eg-
net ud fra de opgaver som skal markedsafprøves.  
 
Der er to muligheder: 
 

1. Annonceret udbud: Det giver mulighed for en forhandling, hvilket et EU 
udbud ikke gør. Det giver Frederikssund Kommune en større frihed i 
forbindelse med kontraktindgåelse og dermed en mulighed for at imø-
degå problematikker. Det vurderes dog samtidig, at det medfører den 
binding, at udbuddet ikke kan opdeles i delkontrakter der udbydes 
særskilt. Det bevirker samtidigt, at vi begrænser konkurrencen ved at 
det, så kun er de større firmaer, som kan give pris og de små må fun-
gere som underentreprenører.  

2. EU udbud: Det giver ikke mulighed for forhandling, men det giver mu-
lighed for at underopdele udbuddet i flere delområder, hvilket åbner 
konkurrencen. 

 
Lovgivningen siger, at et Annoncerede udbud kan vælges, hvis mindst 50 % af 
tjenesteydelserne falder under bilag 2B ydelserne i CVP-nomenklaturen.  
Det gør de, hvis man ser på ydelserne samlet, men det gør de ikke hvis man 
ser på ydelserne fordelt på de udbudsområder forvaltningen vil anbefale.  
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Administrationen har søgt at afdække, om reglen kan tolkes således, at 50%-
grænsen gælder i et samlet udbud, også selv om der kan vindes delkontrak-
ter, som ikke særskilt opfylder kravet. 
 
Hvis man skal vælge ud fra forsigtigheds princippet er EU udbuddet det sikre 
valg. Det afskærer os dog for forhandlings muligheden, men det åbner kon-
kurrencen mest og imødekomme et ønske om, at lokal entreprenører kan give 
tilbud. 
 
Administrationen anbefaler derfor følgende: 
1.    Udbuddet udformes som et EU udbud. 
2.    Udbuddet underopdeles i 4 delaftaler. 1 samlet Vej (incl. vinter) udbud 

dækkende hele kommunen og 3 grønne(incl. vinter) udbud samt dækker 
henholdsvis Hornsherred, Frederikssund og Slangerup.  
Denne opdeling tilgodeser et ønske om at lokale entreprenører kan byde 
ind. 

3.    Der laves en rabat nøgle, så man kan give rabat, hvis man byder på flere 
delområder. 

4.    Kontraktløbetid 5 år med 3x1 års option (giver mulighed for at udnytte 
forventeligt gode konkurrencedygtige priser, som kan opnås i en gunstig 
markedssituation). 

5.    Udvælgelses kriterier som de er listet i Udbudsbekendtgørelsen under 
Betingelser for deltagelse 
 
Vedrørende udvælgelseskriterierne knytter sig følgende bemærkninger: 
1. Tildelingskriteriet er ”økonomisk mest fordelagtigt” Kriterierne oplyses 
først i udbudsmaterialet. 
2. Tro og love-erklæring. Udformes iht. standard. 
3. Erklæring om udelukkelsesgrunde. Udformes iht. standard. 
4. Nøgletalsformular. Det anbefales at der stilles skærpede krav til: 
 - Omsætningskrav per delaftale 
 - Positive soliditetsgrad samlet i de sidste 3 år. 
 - Positivt resultat efter skat i seneste afsluttede og godkendte regnskab. 
Dette skal ses i lyset af, at det er en rimelig lang løbetid vi ønsker på kon-
trakten og det er dermed vigtigt at vi kan tro på at firmaet har den nød-
vendige økonomiske ballast. 
Modsat vil det begrænse konkurrencen, idet en række firmaer, som har 
været presset af ”krisen” vil blive udelukket. 
Vi kan dog allerede nu se, at en række at de virksomheder, som normalt 
byder, vil få problemer med at blive prækvalificerede, herunder LK-
Gruppen mm. Så dette krav skal måske revurderes for ikke at begrænse 
konkurrencen, men på den anden side skal vi også sikre os. 
5. Referenceliste. Der ønskes referencer pr delaftale. 
6. Øvrig teknisk kapacitet. Der stilles supplerende krav om, at der mini-
mum skal være én faglært gartner på hver af de grønne delområder. 
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7. Vi forventer maksimalt at invitere 10 aktører pr. delområde. Dvs. i alt 40 
stk. 
8. Arbejdssprog Dansk. 

 
Sociale klausuler, tildelingskriterier, kontraktbestemmelser, minimumskrav til 
ydelsen mv. kommer først i næste fase, som er udbudsmaterialet. 
 
I forhold til Udbudskalenderen forudsættes det: 
At der i september efter høring i MED systemet forelægges TME, ØU og BY et 
forslag til kriterier for udvælgelse, krav specifikation mm.  
At der i uge 48 træffes beslutning om: 
- Hvem der skal prækvalificeres, og om 
- Udbudsmaterialet indhold 
At der afholdes licitation i uge 2 med forventet udvælgelse af de bydende i 
uge 8, således at det er muligt efter en stand stil perioden at indgå kontrakter 
med overdragelse ved sæson start den 1. april 2012. 
 
Udbudsprocessen startes ved offentliggørelse af udbuddet i uge 40 med for-
ventet licitation i uge 2 og kontrakt i uge 8. Arbejderne forventes påbegyndt til 
sæson start den 1. april 2012. Dog vil vinterarbejderne først starte ved sæson 
start 1. november 2012.  
 

Bevilling: Ingen 
 

Økonomiske og perso-
nalemæssige bemærk-

ninger: 

Budget og Analyse har ikke yderligere bemærkninger. 
 

Indstilling: Direktøren for Arbejdsmarked, Erhverv og Teknik indstiller, at Teknik-, Miljø- 
og Erhvervsudvalget anbefaler Økonomiudvalg og Byråd, at: 
 

1. Udbuddet gennemføres som EU-udbud med opdeling i 4 delkontrakter 
som beskrevet. 

2. Udbuddet gennemføres efter de overordnede udvælgelseskriterier 
som beskrevet. 

3. Der udbydes for en kontraktperiode på 5 år med forlængelsesmulig-
hed i 3 x 10 år. 

 

Tidligere beslutninger:  
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Beslutninger: Det anbefales: 
• At udbuddet gennemføres som annonceret udbud med 1 kontrakt og 

mulighed for forhandling. 
• At der inviteres maksimalt 10 deltagere til at byde.  
• At udbuddet gennemføres  efter de overordnede udvælgelseskriterier 

som beskrevet, idet kravet om soliditet og resultat fastlægges som 
både positiv resultat og positiv soliditet over seneste 5 år i gennem-
snit.  

• At der udbydes for en kontraktperiode på 5 år med forlængelsesmu-
lighed i 3 x 1 år. 

 

Bilag: Erklæring vedr. udelukkelse af afgive tilbud 
NØGLETALSFORMULAR 
Referenceliste 
TRO OG LOVE - ERKLÆRING 
Udbudsbekendtgørelse 
Øvrig teknisk kapacitet 
 

 

http://www.frederikssund.dk/media(13244,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13251,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13254,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13256,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13257,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13259,1030).pdf
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Journal nr.: 

017586-2011 
Sag nr.  82 
 
 
Underjordisk renovationssystem i Fre-
derikssund Andels Boligforening 

Lovgrundlag: Regulativ for husholdningsaffald i Frederikssund Kommune. Affaldsbekendtgø-
relsen. Lov om miljøbeskyttelse.  
 

Sagsfremstilling: Frederikssund Andels Boligforening - FAB, meddeler med brev af 13. august 
2011 at foreningen ønsker at realitetsbehandle muligheden for at anvende 
centrale underjordiske beholdere til kildesorteret dagrenovation i sine ejen-
domme. Der er fremsendt skitseprojekt for  ialt 963 lejligheder i Frederikssund 
by. 
Der er en hel del spørgsmål der skal afklares før FAB kan tage endelig stilling 
til om underjordiske beholdere vil være det system, der skal vælges. Heraf 
udgør økonomien det væsentligste i forhold til det skitseprojekt kommunen har 
modtaget. 
Forvaltningen kan ikke umiddelbart svare på henvendelsen, idet der skal gø-
res en række vurderinger og laves overslag over priser og mængder. Selve 
placeringen og antallet af underjordiske beholdere skal også vurderes nærme-
re. 
Teknik- Miljø- og Erhvervsudvalget bedes bemyndige forvaltningen til at udar-
bejde nærmere retningslinier for en ordning for underjordiske fællesbeholdere 
til dagrenovation med henblik på at indgå i nærmere dialog med FAB om reali-
teterne i et kommende projekt. 
Retningslinierne vil blive udarbejdet inden for følgende rammer: 

• Anlæggene udføres på privat grund.  
• Priserne forudsættes at bygge på de faktiske omkostninger og af-

faldsmængder.  
• Anlæggene tilhører FAB og vedligeholdes af FAB.  
• Kildesorteringen skal opretholdes.  
• Det forudsættes at anlæggene suppleres med underjordiske beholde-

re til papir og glas hvortil der ydes et anlægstilskud fra genbrugsord-
ningerne. 

Når der foreligger beslutning fra FAB om etablering af anlæggene vil forvalt-
ningen udarbejdet oplæg til en egentlig ordning til godkendelse i udvalget med 
henblik på optagelse i regulativet samt godkendelse af budget og takstblad. 
 

Bevilling:  
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Økonomiske og perso-
nalemæssige bemærk-

ninger: 

 

Indstilling: Direktøren for Arbejdsmarked, Erhverv og Teknik anbefaler, at Teknik-, Miljø- 
og Erhvervsudvalget godkender, at: 

1. Forvaltningen bemyndiges til at udarbejde retningslinier for en eventu-
el kommende ordning for underjordiske dagrenovationsbeholdere.  

2. Forvaltningen bemyndiges til at indgå i dialog med FAB om  det kon-
krete ønske og herigennem at tilvejebringe et grundlag for at forenin-
gen kan tage stilling til om anlæggene skal udføres. 

 

Tidligere beslutninger:  

Beslutninger: Godkendt. 
 
Torben Petterson (A), Kristian Moberg (V) og Jens Ross Andersen (V) deltog 
ikke i behandling af punktet.  
 

Bilag: 2011 11/8 FAB om underjordiske beholdere 
Tegningsbilag til FAB skitseprojekt om underjordiske 
 

 

http://www.frederikssund.dk/media(13231,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13255,1030).pdf
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Journal nr.: 

030980-2010 
Sag nr.  83 
 
 
Frastykning af bolig på Vængetvej 25, 
Jægerspris 

Lovgrundlag: Landzonebestemmelserne, planlovens § 35 stk. 1  

Sagsfremstilling: Forsvaret har via sin landinspektør søgt om at frastykke et tidligere husmands-
sted på Vængetvej 25 - fra hovedejendommen med adressen Hovedgaden 71 
i Jægerspris. Forsvaret har tilstræbt, afgrænsning ved hæk eller hegn, og at 
afgræsningen opleves som naturlig. 

Boligen er på ca. 180 m2, og der er udhus/garage på ca. 80 m2. 

 

Ansøgningen 

Parcellen ønskes på 3750 m2, der skal ikke ske ændringer med hensyn til den 
eksisterende bolig og øvrige bygninger. Boligen har været lejet ud, og har 
oprindeligt været medarbejderbolig for medarbejdere i Jægersprislejren. 
 

Begrundelsen for at frastykke boligen er: 

Forsvarsforlig 2010-2014 indebærer, at Forsvaret ”skal tilpasse antallet af 
lejeboliger”.  
Dette tolker Forsvaret som ”at man sælger og nedlægger forsvarets tjeneste- 
og lejeboliger og i stedet anviser passende boliger til personalet”. 
 
”Forsvaret har vurderet ejendommens stand til at være god og derfor ikke 
nedrivningsmoden og samtidig med en beliggenhed der kan forsvare en ud-
stykning og fremtid anvendelse som beboelse”. 
 
På Byggeafdelingens opfordring har Forsvaret oplyst, at: 

•   ”Forsvaret har heller ikke aktuelle planer om at udstykke flere boliger 
fra lejren. De boliger, der pt ikke er udstykket, ønsker man ikke at af-
hænde på nuværende tidspunkt af forskellige militære årsager”. 

•   ”De kommende ejere af den ejendom, der agtes udstykket, skal ikke tå-
le særlige forhold, herunder  

 støjmæssige, trafikmæssige eller miljømæssige gener som naboer til lej-
ren.  
•   ”Ejendommen vil ikke være beliggende op til øvelsesterrænet, og desu-

den er der flere eksisterende ejendomme i Jægerspris, der ligger tætte-
re på lejren, end den ejendom, der agtes udstykket”. 
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Landzonebestemmelserne og kommuneplanen 

Udstykning i landzone kræver landzonetilladelse. ”Landzonehåndbogen” be-
skriver Natur- og Miljøklagenævnets samt kommunens praksis med hensyn til 
udstykninger i landzonen. – Der gives normalt ikke tilladelse til udstykning i 
landzonen. 
 

En række forhold – herunder landskabelige hensyn – skal indgå og afvejes, 
når der træffes afgørelser om udstykning i landzonen. Hertil en planmæssig 
vurdering af, hvilken betydning en tilladelse vil have for eventuelt fremtidige 
sager om udstykning i landzonen. 

 

Ejendommen, ligger i umiddelbar tilknytning til byzone. Den ligger ifølge 
kommuneplanen på areal, som er værdifuldt landskab og geologisk interesse-
område. Hertil ligger den i kystnærhedszonen. 

 

Miljøforhold – Forsvarets oplysningspligt og ”områdeklassificering” 
mht jordforureningsloven 

Ifølge vejledning om udstykningskontrol skal kommunen ved matrikulære sa-
ger underskrive en erklæring om planforhold, vej- og tilkørselsforhold samt 
forskellige miljøforhold. 

 

Miljøafdelingen har oplyst, at det er Regionen, som kortlægger ejendomme i 
henhold til jordforureningsloven. Det vil sige, at Regionen registrerer, offent-
liggør og meddeler grundejere, om der er jordforureninger på vidensniveau 1 
(mistanke om forurening) eller vidensniveau 2 (konstateret forurening).  
 
På Forsvarets arealer, er det imidlertid Forsvaret/Staten selv, der skal registre-
re og kortlægge eventuelle forureninger i samarbejde med Regionen (videns-
niveau 1). Landinspektøren, som på vegne af Forsvaret søger ejendommen 
frastykket, skal derfor indhente oplysningerne og videreformidle dem til kom-
munen. 
 
Forsvaret er ikke forpligtiget til at offentliggøre oplysninger om forureninger på 
sine ejendomme som Regionen er det. Hvis ejendomme som her sælges til 
”civile formål” skal forholdet imidlertid offentliggøres efter Regionens forskrif-
ter. 
 
Kommunen skal så herefter – dvs ved fremtidige aktiviteter på ejendommen - 
sikre at Jordforureningsloven overholdes. Jordforureningsloven indebærer at 
ejere, når de flytter jord fra især byzonen (såkaldte områdeklassificerede om-
råder) skal dokumentere jordens forureningsgrad, fordi jorden i byer generelt 
anses for lettere forurenet. 
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Skønt ejendommen her ligger i landzone, forventer Miljøafdelingen, at den i 
forbindelse med udstykning vil blive ”områdeklassificeret” og herved takseres 
som lettere forurenet.  
Områdeklassificeringen foretages fordi her er tale om en ejendom i umiddelbar 
tilknytning til byzone og bebygget før 1940. Naboejendommene er "klassifice-
rede". Ejendommen ville tidligere være inddraget  - i forbindelse med kommu-
nens nuancerede områdeklassificering – såfremt den ikke havde været ejet af 
Forsvaret. 
 
Endelig ”områdeklassificering” kan imidlertid først finde sted efter frasalg, og 
efter offentliggørelse og høring. Hvis forholdet skal afklares før salg, skal For-
svaret derfor tillade at kommunen iværksætter sagsbehandlingen. 
 
Nabohøring 

Udstykningsprojektet har ”været i nabohøring” hen over sommeren som land-
zonereglerne foreskriver. Ved høringen fremkom der ikke bemærkninger. 
  

Vurdering og anbefaling 

Landzonetilladelse til udstykningen kan anbefales med baggrund i: 

• at Forsvarsforliget, indebærer frasalg af boliger på samtli-
ge Forsvarsarealer. 

• at en tilladelse ikke anses for at kunne bevirke øget tryk 
på udstykning i landzonen som helhed, netop på grund af 
ophænget i Forsvarsforliget. 

• den særlige omstændighed, at der ikke ved frastykningen 
sker fysiske ændringer i omgivelserne, da her er en bolig i 
forvejen. 

 

Bevilling:  

Økonomiske og perso-
nalemæssige bemærk-

ninger: 

Budget og Analyse har ingen bemærkninger. 
 

Indstilling: Fagchefen for Byggeafdelingen indstiller til Teknik-, Miljø- og Erhvervsudval-
get, at: 

1. Der meddeles landzonetilladelse til frastykning af boligejen-
dommen som ansøgt. 
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Tidligere beslutninger:  

Beslutninger: Godkendt. 
 
Torben Petterson (A), Kristian Moberg (V) og Jens Ross Andersen (V) deltog 
ikke i behandling af punktet. 
 

Bilag: Uddrag Forsvarsforlig, lejeboliger. 24. juni 2009 

Bilag, luftfoto, Vængetvej 25 

 

 

http://www.frederikssund.dk/media(13258,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13235,1030).pdf
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Journal nr.: 

023408-2009 
Sag nr.  84 
 
 
Højvang 5-7, 3600 (P-pladsen ved 
Imerco) - ny mobiltelefonmast - 7000D 
Græse By 

Lovgrundlag: Byggeloven, planloven, masteloven 
 

Sagsfremstilling: Tidligere sagsbehandling og nye alternative placeringer  
Ansøgningen om opsætning af en mast til mobiltelefonantenner på Højvang 5-
7 blev første gang behandlet af udvalget d. 1. november 2010 med den be-
slutning, at sagen blev sendt tilbage til administrationen med henblik på at 
belyse en placering ved naturgasanlæggets pumpestationen sydvest for Græ-
se Bakkeby. 
 
Telias rådgiver har efterfølgende oplyst, at den alternative placering ved na-
turgasanlægget ikke kan anvendes, da placeringen, selv med en stor gitter-
mast, er for langt væk fra det område, som ønskes dækket. 
 
Herefter har Byggeafdelingen vurderet endnu en alternativ placering, ved 
Græse Bakkeby Skole. Resultatet er, at denne placering landskabsmæssigt er 
dårligere end ved Højvang 5-7, idet masten i dette tilfælde kommer tættere på 
kysten, se kort- og skemabilag. Samtidig vurderer vi, at denne placering ikke 
giver nogle væsentlige fordele med hensyn til den bymæssige placering i for-
hold til Byhøjen 5-7. 
 
Da der således ikke forekommer reelt mulige, alternative placeringer til den 
oprindeligt ansøgte position, ønskes den oprindelige ansøgning forelagt for 
udvalget igen, idet der ikke er ændringer i behovet for en øget mobiltelefoni-
dækning. 
 
Ansøgningen og nuværende antenneforhold 
I 2010 modtog Byggeafdelingen fra Lindeneg ApS, som er rådgiver for Telia, 
en ansøgning om tilladelse til opsætning af en ny 24 m høj mast til mobiltele-
fonantenner på P-pladsen ved Merko i Græse Bakkeby, Højvangen 5-7, jf. 
bilag 1, 2 og 3. 
 
Baggrunden for ønsket om opsætning af en ny mast og antenner er etablering 
af den nødvendige dækning for mobiltelefoni i området for både det nye 3G-
system og det ældre GSM-net. 
 
Masten er forberedt til at kunne dække det mulige behov for antenner, også for 
andre mobiltelefoniudbydere, der er kendskab til indenfor den nærmeste år-
række. 
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Eksisterende antennemaster på Byhøjen 2 (oprindelig TV-mast, højde 16 m) 
og Bakkehøjen 22 (oprindelig beredskabsmast, højde 15 m) kan ikke umiddel-
bart anvendes, dels p.gr.a. utilstrækkelig højde og dels p.gr.a. opsagt lejeafta-
le. 
 
Den ansøgte mast på parkeringspladsen ønskes anvendt af Telia og Telenor, 
mens TDC fortsat vil bruge masten ved Byhøjen 2 og Beredskabet vil bruge 
Bakkehøjen 22.  
Masten vil være synlig fra kysten, idet den er højere end de omgivende byg-
ninger og beplantning. Fra Græse Strandvej vil masten ikke være lige så syn-
lig på grund af  den stejle kystskrænt på 10-15 meter, som man ikke kan se op 
over. 
 
Undersøgelse af alternative placeringsmuligheder 
Byggeafdelingen vurderer, at de bedst egnede områder til opsætning af tele-
fonimaster, af hensyn til omgivelserne, er i byzone som her, men på  er-
hvervsarealer, ved trafikanlæg eller sportspladser. Det har ikke været muligt at 
finde anvendelige områder i Græse Bakkeby.  
 
Byggeafdelingen har som masteloven foreskriver undersøgt, om der findes 
høje bygningskonstruktioner i nærheden til placering af mast og antenner, som 
ville kunne give en tilstrækkelig dækningsgrad. Dette har vist sig ikke at være 
muligt, idet Græse Bakkeby er et bymæssigt område uden høje bygninger.  
 
De terrænmæssige og landskabelige forhold mht de eksisterende mastepositi-
oner samt et par mere landskabeligt tilbagetrukne positioner er undersøgt - se 
kort- og skemabilag.  
 
Alternativ placering ved eksisterende mast på Byhøjen 2  
Det kan sandsynligvis påbydes ejerne af Byhøjen 2 at etablere en mast til 
fælles benyttelse for flere selskaber v.hj.a. masteloven.  
Ansøger oplyser, at højden her skal være 33 meter og ikke 24 meter som den 
foretrukne mast på parkeringspladsen. Den eksisterende mast på Byhøjen er 
til sammenligning spinkel og 16 meter høj. 
 
Fordele: 
1) Landskabsmæssig fordel på trods af højden, idet der spares en mast og 
positionen har større afstand til kysten.  
 
Ulemper:  
1) Masten bliver en del højere 
2) Placeringen er tættere på boliger  
3) Anvendelse af mastelovens mulighed for påbud vurderes at kræve en mere 
overbevisende fordel i forhold til anden løsning.  
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På denne baggrund anbefaler Byggeafdelingen, at den ansøgte placering 
(Højvang 5-7) vælges frem for alternativet (Byhøjen 2). 
 
Lokalplan 96 –dispensation 
P-pladsen ligger i byzone og er omfattet af lokalplan 96, hvis formål bl.a. er ”At 
muliggøre en begrænset udvidelse af bebyggelsen i centerområdet under 
hensyntagen til, at bebyggelsen skal fremstå som en harmonisk helhed tilpas-
set det omgivende landskab” (§ 1). 
 
Byggeafdelingen vurderer at masten, som en enkeltstående, slank konstrukti-
on, ikke vil ødelægge harmonien i den opførte bebyggelse, og dermed ikke 
være i modstrid med lokalplanens formål. 
 
Af lokalplan 96 fremgår det desuden af § 7, stk. 3, at bebyggelse ikke må være 
højere end 8,5 m, og af § 6, stk. 2, at der må ikke etableres nogen form for 
synlige antenneanlæg. 
 
Det fremgår af lokalplanens redegørelse, at ”Der må ikke opsættes nogen 
form for individuelle antenner i området”. Det vurderes derfor, at bestemmel-
sen ikke er tiltænkt den type mast, som den ansøgte, der kan sidestilles med 
en fællesantennemast.  
 
Statslig udmelding  
Der henvises desuden til brev fra Ministeriet for Videnskab, Teknologi og Ud-
vikling til kommunerne, hvoraf det fremgår, at telebranchens udbygning af net 
til trådløst eller mobilt bredbånd spiller en vigtig rolle i udviklingen af velfærds-
samfundet, samt at kommunerne opfordres til at yde en aktiv indsats i den 
forbindelse, jf. bilag 4. Det fremgår af samme brev, at forskning viser, at der 
ikke kan påvises nogen sundhedsmæssige skadevirkninger i forbindelse med 
mobiltelefoni. 
 
I bygningsreglementet henvises vedrørende personrisiko ved elektromagnetisk 
stråling til, at problemstillingen anses for tilstrækkeligt reguleret gennem anden 
lovgivning, jf. BR 10, kap. 6.1, stk. 1. 
 
Nabohøring 
Der har i forbindelse med første udvalgsbehandling d. 1. november 2010 væ-
ret afholdt partshøring af de nærmeste 62 naboer, indenfor en radius af ca. 
100 m. Der er modtaget indsigelser fra 7 adresser, heraf 5 skriftlige, jf. bilag 5. 
Indsigelserne omhandler mastens skæmmende virkning på området, lokalpla-
nens bestemmelser og strålingsproblematik. 
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Sammenfatning og anbefaling 
På baggrund af nødvendigheden af etablering af tilstrækkelig og fremtidssikret 
dækningsgrad for mobiltelefoni anbefaler Byggeafdelingen, at der meddeles 
tilladelse til etablering af den ansøgte mast, idet der ikke kan anvises bedre 
egnede placeringer, og mastens indvirkning på landskabet vurderes at være 
acceptabel. 

Bevilling: Ingen 
 

Økonomiske og perso-
nalemæssige bemærk-

ninger: 

 

Indstilling: Direktøren for Arbejdsmarked, Erhverv og Teknik indstiller overfor udvalget: 
 

1. at der på adressen Højvang 5-7, Græse Bakkeby, 3600 Frederikssund 
meddeles dispensation fra lokalplan 96, § 6, stk. 2 og § 7 stk. 3 til op-
sætning af en 24 m høj mast med antenner til mobiltelefoni. 

  
 

Tidligere beslutninger:  

Beslutninger: Udvalget beder om at få undersøgt muligheden for at få nedlagt en af de eksi-
sterende master.  
 
Torben Petterson (A), Kristian Moberg (V) og Jens Ross Andersen (V) deltog 
ikke i behandling af punktet. 
 

Bilag: Bilag. Oversigtskort, mastepositioner, Græse Bakkeby 
Bilag. Masteoplysninger, Græse Bakkeby 
Højvang 5-7 - Opstalt af mast 
Højvang 5-7 - Visualisering af mast 
Højvang 5-7 - Indsigelser 
Brev fra Ministeriet for Videnskab, Teknologi og Udvikling 
 

 

http://www.frederikssund.dk/media(13241,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13237,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13248,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13250,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13246,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(13242,1030).pdf
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Journal nr.: 

000859-2010 
Sag nr.  85 
 
 
Parkeringsanalyse i Frederikssund by 

Lovgrundlag:  

Sagsfremstilling: Frederikssund Kommune, Vej, Trafik og Affald har foretaget kortlægning af 

eksisterende p-pladser i bymidten samt for Kalvøvej ved fodboldbanerne og 

Frederikssund Hallen. Analysen danner et overordnet overblik over parke-

ringsforholdende i bymidten, og kan danne grundlag for en evt. udarbejdelse 

af parkeringsstrategi for bymidten. Yderligere kan analysen anvendes af Plan 

og Udviklingsafdeling i forbindelse med udarbejdelse af parkeringspolitik i Fre-

derikssund Bymidten.  

Analysen indeholder endvidere en registrering af belastningen af parkerings-

pladserne. Registrering er gennemført i et samarbejde med studerende fra 

Danmark Tekniske Universitet (DTU).  

  
Analysen indeholder endelig en registrering i udviklingen af antallet at p-

pladser over de seneste 10 år.  

 

Konklusionen i rapporten er, at der har været en betydelig udvidelse af offent-

ligt tilgængelige parkeringsbåse de sidste 10 år, og denne udvikling er parallel 

med udviklingen af handel i byen. P-pladserne er spredt over et større areal i 

bymidten. Selvom antallet af parkeringsbåse i byen næsten er fordoblet, er 

belægningsgraden generelt ikke ændret betydeligt. Grunden kan være den 

generelle stigning af bilparken, samt udvidelse af erhverv og handel i byen. 

 

Analysen indikerer, at der i dag samlet set er et tilstrækkeligt antal parkerings-

pladser i Frederikssund Bymidte. Enkelte steder kan flere pladser øge ser-

viceniveauet, især ved Frederikssund Station. Generelt har Frederikssund by 

en ledig parkeringsressource på ca. 30 %.  Der er også stort overskud af p-

pladser i Sillebrocentret, og der er generelt ikke problemer med parkering om 

lørdagen, i weekenden eller om natten. 
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Langtidsparkeringspladser ved Servicegaden og ved Baneledet er 100 % be-

lagt i hverdagene. Det er Konstateret at p-pladserne på hverdage er mest be-

lastet omkring kl. 12, hvilket tyder på, at pladserne i høj grad benyttes af an-

satte i bymidten samt pendlere. Det vurderes, at mange af kommunes medar-

bejdere parkerer på parkeringspladserne i Bløden, da Rådhuset ikke har til-

strækkelige parkeringspladser for medarbejderne.  En supplerende undersø-

gelse kan fastlægge om der er tale om ansatte og pendlere, og herefter vil det 

være muligt at sætte ind med en indsats som har til formål at få flere til at væl-

ge parkeringsområder som er knap så belastede. 

Rapporten redegør for de planlagte ændringer af parkeringsforholdene for 

cyklister ved stationen, samt det gennemførte arbejde med opmærkning af 

parkeringsbåse ved stationen. Forbedringerne kan medføre en ændret brug af 

den stationsnære parkeringen, således at behovet for bilparkeringspladser 

mindskes. 

Bevilling:  

Økonomiske og perso-
nalemæssige bemærk-

ninger: 

 

Indstilling: Direktøren for Arbejdsmarked, Erhverv og Teknik indstiller over for Teknik-, 
Miljø-, og Erhvervsudvalget, at: 

1. Sagen tages til efterretning. 

 

Tidligere beslutninger:  

Beslutninger: Taget til efterretning. 
 

Bilag: Rapport P-Analyser august2011 

 

 

http://www.frederikssund.dk/media(13253,1030).pdf
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Meddelelser 
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